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Kávéházi előzetes 

Kristó professzor úr 
Kristó Gyula különleges 

st í lusérzékkel megáldott elő-
adó. Néhány éve, még rek-
torként a tudományegyetem 
egyik rendezvényén fe j t e t t e 
ki nézeteit. Az ügy bonyo-
lultságához illeszkedve cir-
kalmas, de nagy műgonddal 
cizellált monda tokban lelte 
meg mondandó ja f o r m á j á t . 
A hal lgatóság sora iban egy-
egy klasszikus ívű körmon-
dat végén fölhangzott a 
spontán el ismerés: „ezt is be 
tud ta fejezni!". S va lóban: 
Kristó professzor minden 
monda tá t pontosan fo rmál -
ja meg egészen a stílusos 
befejezésig. 

Minden bizonnyal ez a ké-
pessége sokat segít abban, 
hogy gördülékenyen á radó 
gondolatai szakmai tá rgya-
ba, a késői múl tba is beha-
to l janak . Az az elegancia, 
amivel megszólal, megőrző-
dik tudományos munká iban 
is. Így a mély tör ténet i 
összefüggéseket taglaló dol-
gozatok. monográf iák is ol-
vasmányé lményt je lentenek 
még azok s z á m á r a is, akik 

Ennek az írásnak ap-
ropója van: ma, hétfőn 
este az irodalmi kávé-
házban Szegfű László 
történész Kristó Gyula 
professzort látja vendé-
gül. I)e ha a kávéház 
programja nem szolgál-
tatna aktualitást, a pro-
fesszor úr munkássága, 
személyisége, aktivitása 
mindenképpen híradás-
ra késztetné a toll hiva-
tásos forgatóját. 

nem ismerik egyetemi szin-
ten a koraközépkori magyar 
históriát . 

Nehéz lenne összefoglalni 
Kristó Gyula szerteágazó 
munkásságát , de olvasói 
a k á r ismeretlenül is kikö-
vetkeztethet ik a kutatói é r -
deklődés i rányait , építőele-
meit. Egyik kedves t é m á j a a 
feudál is széttagolódás kor-
szaka, ebben is Csák Máté, 
az egykori t a r tományúr 
a l ak ja . Foglalkoztat ja a kró-

nikairodalom és a hadtör té-
net is. Könyvet írt az Ar-
pád-knr háborúiról , izgalmas 
olvasmány az augsburgi és a 
rozgonyi csata körülményi t 
bogozó kötete. Több for rás-
kiadvány, olvasókönyv szer-
kesztőjeként is kiváló m u n -
kát végzett, s a nyelvészet 
ha tá r te rü le te i re is elmerész-
kedett , mikor a törzsek és a 
törzsnévi helynevek viszo-
nyát kuta t ta . Egyik össze-
foglaló monográ f i á j ában I.e-
vedi törzsszövetségétől Szent 
Is tván á l lamáig fogta össze 
a magyarok tör ténetét . Mint 
pé ldamuta tóan dolgozó egye-
temi ember tankönyveket is 
írt, t a r t a lmas előadásokat 
tart , kemény munka tempó t 
diktáló szeminár iumoka t ve-
zet. A JA T E rek toraként so-
kat tett a tudományér t és 
oktatásér t , .most a bölcsé-
szet tudományi ka r dékáni 
t isztében szolgál ja az uni-
verzitást . 

Ma este a Royalban sze-
mélyesen ta lá lkozhat vele az 
olvasó. 

I ) . I . 

János vitéz megérkezett 
Új bábszínház Szegeden 

Tegnap fölavatták Szeged új bábszínházát. Nem volt. 
ünnepi szónok, hanem igazi avatás: megtartották az első 
előadást. János vitézt kisérhették a gyerekek, Kukorica 
Jancsi-korától Tündérországig. Akárcsak 40 esztendővel 
ezelőtt. 

A 150 férőhelyes nézőtér 
gyönyörű. Szekeres Mihály 
belsőépítészt dicséri, ak i a 
nagyszínház után ezt a ki-
csit is műgonddal tervezte 
meg. A székek ká rp i t j a a 
falakéval azonos színű, m e -
leg-bordó. A faanyagok sö-
t é tba rná jáva l harmonizál . A 
terem parket tás . Amin t fel-
megy a függöny, a laikus 
is rögtön lát ja , ez bizony 
már nagytudományú, ko-
moly színpad. Az előadás 
előtt szakszerű sz ínpadbe-
muta tó t kapok Kövér Bélá-
tól, a bábszínház vezetőjé-
től. ö t méter mélységben, 
több .magassági szintben 
tudják" „ já tsza tn i" a díszle-
teket, bábokat . A zsinórpad-, 
lás kicsiben ugyanolyan, 
mint a nagyszínházaké. Ép-
pen most húzzák fö) azt a 
fan tasz t ikus felhőt, amelyből 
m a j d kellő pi l lanatban és 
megfelelő világítással egy-
szer eső, máskor hő hullik 

Munkatársunk jelenti a Fekete-házból 
A Gers ter Károly tervezte 

gyönyörű, romant ikus épület , 
a Fekete-ház sa jnos ű j r a fel-
ú j í t ás a la t t áll. Minden bi-
zonnyal nem ez az első „szé-
pítkezése" születése, 1857 óta, 
mégis nyugtalaní tó az utóbbi 
években tapaszta lható gya-
koriság. Szerencsére odabent 
ma is több kiáll í tást látogat-
ha tnak az érdeklődők, így a 
Tipity János csodaszép ra jza i -
ból készült összeállítást is. 

A Kővirágok, vasvirágok 
című kiáll í táson a látogató-
nak •visszaköszönnek azok a 
vasrácsok, kapuk, ablakok, 
lámpák, kilincsek és erké-
lyek, melyeket sokszor nem 
illőn köszöntünk a város szép 
utcáin sé tá l tunkkor . „Talán 
csak a rajzok lá t tán döbbe-
nünk rá, milyen szépek" — 
í r ja a kiáll í tás rövid beveze-
tője, melyből csak annyi t tu -
dunk meg a város kincseinek 
megrajzolójáról , hogy het-
venesztendős, nem hivatásos 
graf ikus . 

Híreket kellene szereznem 
Tipity Jánosról , gondoltam a 
szép ra jzokba feledkezve, s 
ez az igény parancsoló szük-
séggé gyarapodott , amikor 
megpi l lantot tam a Kálvin té-
ri re formátus templom tete-
jén lévő rézlemez kakas hi-
hetet lenül közeli ra jzá t . 

— Ugye ezt volt a legnehe-
zebb megrajzolni? — kérdez-
tem a bravúros graf ikák ké-
szítőjét. 

— Á, dehogy — válaszolta 
—, odaál l tam a sarokba, ahol 
a Madách utca nyílik, és egy-
szerűen lerajzol tam. Ez volt 
a legkönnyebb. Volt, ami t két 
napig ra jzol tam. 

— Hány rajzot készített 
eddig? 

— Van már ezerötszáz r a j -
zom, de nemcsak Szegeden 
dolgoztam. Sopron, Kőszeg, 
Szombathely, Ta tabánya 
szépségeit is megörökítet tem. 
Lera jzol tam Makó régi pa-

,.Tudósításunk" helyszíne — Tipity János rajzán 

rasztépületeit , százhúsz vas-
műről készült ra jzomból 
nemrég volt kiállítás. 

— Hol készítette az első 
rajzokat? 

— Csongrádon. Alighanem 
a kezdet volt a legnehezebb. 

— Hol lesz legközelebb ki-
állítása? 

— Éppen tegnap küldtem 
el Kecskemétre nyolcvan r a j -
zot. Jövőre lesz belőle vagy 
egv kiadvány, vagy pedig ki-
állítás. 

— Gondolt-e arra, hogy le-
rajzolná a Dóm tér szobrait, 
s ebből könyvet készítene? 

— Nem, ilyenre már nem 
vállalkozom. Betöltöttem az 
első hetven évemet, s a ke-
zem meg a szemem már nem 
a régi. Azt hiszem, most már 
az örök törvény parancsol. 

Hogyan kezdődött, mikor 
ébredt föl Tipity Jánosban a 
ra jz tehetség tuda ta? Erről is 
mesél t : 

— Negyedik elemista ko-
romban az űrigyerekektől a 
r a j za immal szereztem be a 
tanszerrevalót . . 

Az elemi után kőművesnél 
és műkövesnél dolgozott, 
m a j d egy szobrásznak segéd-
kezett. Azután jött a háború, 
a hosszú szolgálat és a három 
esztendeig tar tó hadifogság. 
Hazakerülve elvégezte a 
nyolc osztályt a MÁV pá-
lyamunkásaként . Megalaku-
lásakor kerül t a szegedi ter-

vezőirodába műszaki rajzoló-
nak. Később az IKV és az 
Agrober a lka lmazásában is 
állt, időközben papirost szer-
zett az építőipari t echnikum-
ban. lí)(ií)-ben készült el az 
első rajz, és most érkezett el 
a szegedi kiáll í tás ideje. 

— A megnyitóra egy lélek 
se jöt t el, nem is volt, aki 
megnyissa a kiállí tást. Erről 
azt ír, amit jónak Iát — 
mondja lehangoltan a város 
megrajzolója . 

De a ra jzok megcsodálha-
tok, és mégiscsak a tel jesí t-
mény a legfontosabb. 

Dlusztus Imre 

Volt-e köztük lengyel? 

Céhláda zárja — bárány domborítással 1757-ből 

A tavasszal a Délép egyik 
fiatal bádogosával beszél-
gettem a munkájáról. Me-
sélte, garanciás dolog 
akadt, mert a fölújított 
színház lapos tetején né-
hány apróbb hibát fedeztek 
föl. Ezek a kicsiny folyto-
nossági hiányok beázást és 
nyugtalanságot, no meg 
sok-sok kárt okoztak a 
színházban. Korszerűtlenül 
fölvetődött bennem, hogy 
ki lehet a felelős. Az i f j ú 
bádogos megválaszolta: len-
gyelek dolgoztak ott, azok 
végeztek trehány munkát. 
Később megtudtam: a vá-
lasz úgy lett volna egész, 
ha azt tartalmazza, hogy 
lengyelek is dolgoztak ott, 
hiszen a hazai munkaerő is 
képviseltette magát a szín-
ház tetején. 

Ez jutott eszembe, ami-
kor többedszerre ácsorog-
tam a Fekete-ház vadonat-
új állványai mellett, várva 
egy munkást, aki fölvilágo-
sit. Kérdéseket tettem vol-
na föl neki: Hogyhogy ily 
hamar, a felújítást szinte 
hónapokkal követve húzat-
tak föl ide ezek az állvá-
nyok? Kinek a hibája, hogy 
a fal ledúrja magáról a va-
kolatot? Kik vállalták a 
felújítást? Garanciális 
munka lenne ez? Es ki vál-
lalja a további garanciát? 
Tudja-e, hogy kik dolgoz-
tak itt időt nem állón? 

De nem jött egyetlen 
munkás sem. Pedig legvé-
gül csak azt kérdeztem vol-
na: volt-e közlük len-
gyel? .. . I. D. 

a J ános vitéz vezette ma-
gyar huszárok nyakába. Ce-
lofándarabkák , illetve hun-
garocell forgács — á m a né-
zőtéren senki sem gondol 
erre. Több mint 5(1 ref lektor 
szolgál, mind pontosan be-
áll í tva, hiszen a világítás 
p r o g r a m o z o t t . . . A színpad-
dal szemben, az emeleti 
ügyélöt szobában ott a sz.ín-
ház lelke, a különleges, ki-
fejezet ten ide készült keve-
rőpult, amelyen ké t évig 
dolgoztak a Délép t anműhe-
lyében, Mihók József szak-
oktató i rányí tásával , t á rsa-
dalmi munkában . 

Kövér Béla ül a pultnál, 
különféle, s zámomra t i tok-
zatos gombokat nyomogat 
és a színpadon vál takoznak 
a fények, a színes, a vetí-
te t t képek, a beszédhang és 
a z ö r e j e k . . . A programot 
ö készítette, m á r korábban. 
Nem, dehogyis vil lamos-
mérnök, se nem számítógé-
pes szakember . Jogász. És a 
Szegedi Bábszínház az éle-
te. Egyszer régen (talán elő-
ször í r t am a bábszínházról) 
fönt j á r t am a lakásán; em-
lékszem a meghökkenésre : 
egy var roda és egy asztalos 
tanműhely elegyét lát tam, 
hiszen a bábok mindig is 
náluk kész.ültek, az egész 
család be volt fogva. Amikor 
az. édesanyja már nem var r -
hat ta többé a bábszínpad 
apróbb-nagyobb figuráit , Kö-
vér Béla megtanul t va r r -
n i . . . Mióta nyugdí jas , és 
az ú j sz ínház épül, naponta 
10—12 órát tölt a Lenin 
körúti házban. A Csomiép 
b r igád jának tagjai (műveze-
tő Kovács János) bizony 
„szem elölt voltak". így az-
tán ez az az építkezés, ahol 

hiánypót lásra , m i n t o lyanra 
— nincs szükség. 

* 
A tanácsnak nyolcmilliója 

volt az ú j bábszínházra , eb-
ből a sz ínpadtechnikára 
már nem futot ta , végül az 
anyagköltséget csak kiszorí-
to t ták ; a bábszinházvezető 
3 ezer órányi t á r sada lmi 
m u n k á j a kellett még hozzá. 
Az utolsó fázisban kiderül t , 
hogy az előcsarnok fa la inak 
felöltöztetésére végképp 
nincs fedezet, Kövér Béla 
nekiál l t tapétázni. M a j d 
megvarr ta az a j tó függönyö-
ket, „tűzoltóilag" helytele-
nül, ezér t tegnapelőt t es te 
ú j r a leszedte az ossz.eset é s 
fö lvar r ta r á juk a szükséges-
nek mondot t szegélyeket. 

Nincs készen még a por-
tól, sz in te pénzhiány miatt , 
de már van ígéret: novem-
ber végére fölkerülnek a 
ré/.domboritósok. a fe l i ra t 
az u tcaf ronton . 

* 
A Bartók Művelődési Köz-

pont in tézményeként műkö-
dő bábszínház — éle tének 
40. esztendejében — végre 
méltó körülmények között 
v á r j a a gyerekeket , ezentúl 
minden vasá rnap két elő-
adásra . és — az érdeklődés-
r e tekinte t te l — minden 
hatodik szombaton is. 

A premier jól s ikerül t . A 
Koós Iván tervei a l a p j á n 
fe lú j í to t t J ános vitézt Gyu-
ris György rendezte, aki 
hivatásos könyvtáros, osz-
tályvezető a Somogyiban, és 
régi a m a t ő r bábos; több 
min t 20 év utón tavaly tért 
vissza — segíteni. Az együt-
tes tagjai (a vezetőkkel 
együtt összesen 14-en) napi 
m u n k á j u k után heti h á r o m 
és fél órát á ldoznak rend-
szeresen a próbákra , plusz 
az előadások . . . 

A közönség u j jong : J á n o s 
vitéz megérkezet t T ü n d é r -
országba. A gyerekek teg-
nap színházban voltak. 

S. E. 

Megalakult a televízió 
művészeti tanácsa 

Megalakult a Magyar Te-
levízió Művészeti Tanácsa. 
A kiemelkedő művészekből 
és szakemberekből , a hazai 
kul turál is élet legkülönbö-
zőbb területein tevékenyke-
dő ismert személyiségekből 
álló tes tület feladata , hogv 
javaslataival or ientá l ja , il-
letve véleményezze a televí-
zió müsormunká já t , s részt 
vegyen a távlat i műsorpol i-
tikai döntések előkészítésé-
ben. 

Mint azt Murai György, az 
MTV elnökhelyettese, a tes-
tület t i tkára elmondta, a ta -
nács tagja i — Bereczky Ló-
ránt , a Magyar Nemzeti Ga-
léria főigazgatója, Boldi-
zsár Iván író, Czine Mihály 
irodalomtörténész, Glatz Fe-
renc, a História főszerkesz-
tője, Huszár István. az 
MSZMP KB Pár t tör ténet i 
Intézet igazgatója. Kállai 
Ferenc színművész, Petro-
vics Emil, az Operaház igaz-

gatója es Szabó István f i lm-
rendező — valamilyen for-
mában már korábban is 
kapcsolatban álltak a tele-
víziózással. 

A művészeti tanács a na -
pokban már megtar to t ta e l -
ső ülését, amelyei várha tó-
an ké thavonta követnek a 
rendszeres konzultációk. 
Ezek a lka lmat adnak a r r a is, 
hogy a tanács tagja i előze-
tesen véleményezzék, illetve 
javasol ják konkré t műso-
rok, sorozatok elkészítését, 
sugárzását , illetve meg-
szüntetését , különböző te le-
víziós akciók megszületését. 
Az üléseken á t tekin t ik és 
ér tékel ik ugyanakkor egy-
egy időszak te rmésé t is. A 
következő konzultáción »a te -
levízió drámai műhelyeinek 
— a tévéjá ték- , va lamint a 
színház- és sorozatszerkesz-
tőségek — a tevékenységét , 
illetve munka te rvé t v i t a t j ák 
meg. 

Evangélikus egyházi 
vezetők beiktatása 

Ünnepi közgyűlést t a r -
tott szombaton a Déli Evan-
gélikus Egyházkerület a De-
ák téri t emplomban. A 
rendezvényen Nagy Gyula , 
a Magyarországi Evangéli-
kus Egyház püspök-elnöke 
beiktat ta t isztségébe a gyü-
lekezetek szavazatai a lap-
ján megválasztot t Harmat i 
Béla püspököt és Frenkl 
Róbert egyházkerület i fel-
ügyelőt. 

Az ünnepi eseményen 
részt vettek a hazai egyhá-
zak vezetői, va lamint kül-
földi egyházak képviselői. 
Ott volt Johanncs Hansol-
mann püspök, a Lutheránus 
Világszövetség elnöke is. 

A hazai á l lami és t á r sa -
dalmi szervek nevében Mik-
lós Imre á l lamt i tkár , az Ál-
lami Egyházügyi Hivatal e l -
nöke köszöntötte az ú j t iszt-
ségviselőket, el ismeréssel 
szólt eddigi egyházi és köz-
életi munká jukró l , s biztosí-
totta őket az. á l lam bizalmá-
ról és támogatásáról . Az á l -
lamt i tkár mél ta t ta a közel-
múl tban e lhunyt Káldy Zol-
tán püspök egyházkormány-
zati és közéleti m u n k á j á t , az 
á l lam és az. evangél ikus egy-
ház. jó kapcsolatánál- clm•'• 
lyílésében szerzett e rdeme-
it. 


